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קודם הפסח שלשיםקודם הפסח שלשים
יום..."יום..."

נשמה יפה ככ!
מאחלת לך נקיון פסח שלך, יציאת מצרים שלך, חירות משלך.

שהקב"ה יקרע לך את ים סוף שלך.
ניסן משמעותי וקדוש!

כל השפע והטוב, את הלב

לשמח אותו יתברך

(בבלי, פסחים, דף ו' עמ' א')



גוט יום טוב, גוט חודש, גוט פסח!
ניסן הוא החודש של יהודה, של דוד המלך, חודש הגאולה הנצחית של משיח. זה חודש שכל יום הוא יום טוב.

כולם יודעים שכל הצדיקים הגדולים, במיוחד הרבי מצאנז הקדוש, היה לובש את השטריימל שלו במשך כל החודש והיה עושה סעודת
מצווה כל יום, כי כל יום הוא יום טוב.

כולם מרגישים כל כך הרבה מתיקות באויר, כל כך הרבה גאולה. ואתם יודעים, חברים יקרים שלי, אנחנו חושבים שבגלל שהטבע כל
כך חופשי ומשוחרר באביב, זאת הסיבה שאנחנו היהודים יצאנו באביב ממצרים. אבל זה לגמרי הפוך! בגלל שאנחנו יצאנו ממצרים-

בגלל זה, בחודש הזה, הכל נהיה חופשי ומשוחרר, יש כל כך הרבה מתיקות.
אבל אתם מבינים, מה שמפריע לנו לפעמים מלהיות חופשי זה דבר קטן מאוד. חמץ אסור ב"משהו"- לפעמים פירור אחד, פירור אחד

יכול להרוס את כל החיים, חס ושלום.
אתם יודעים חברים, אני יכול להישבע שרוב הזוגות שהגרשו, לא היה בינהם אירוע גדול, אלא פירור, פירור...

בפסח אנחנו נפטרים מכל הפירורים הללו.
גאולה אמיתית היא שאנחנו הולכים עם נר, מחפשים את הפירור שעלול להפריע, מוצאים אותו ושורפים אותו!

הרבי מקרלין שואל- איך אתה שורף אותו?
עם האש שבלב שלך, עם האש של עבודת ה'.

אתם יודעים, חברים יקרים שלי, רבי משה מקוברין אומר: "פעם למדתי לעבוד את השם מהקוזקים. פעם עברתי ליד בסיס שבו עברו
הקוזקים את הטירונות שלהם, ואז ראיתי אותם מכים עוד קוזק כעונש.

שאלתי אותם: "מה הוא עשה?" הם אמרו: "אה, אתמול בלילה הוא עמד בשמירה, והבוקר הוא היה חצי מת, הוא היה קפוא!" אמרתי
להם: אם כך, מגיע לו מדליה, שלמרות הקור הוא שרד!"

הקוזק צחק ואמר: "הא, את הלא מבין, אם אדם באמת משרת את רוסיה, הוא אמור לעשות את זה עם הרבה אש, עד שזה מחמם
אותו..."

גם מצד הקדושה, לפעמים דבר קטן מאוד עושה אדם למישהו מיוחד. למשל, אנחנו מכירים מאה אנשים, אבל רק אחד אנחנו אוהבים
מאוד. "מה יש לו?" יש לו את ה"משהו" הזה, יש משהו קטן. משהו קדוש.

בפסח הלב שלנו ממש אש. בפסח מאיר בנו כל כך הרבה אש, וכל כך הרבה מתיקות.
אני זוכר כשאני ואחי ואחותי היינו קטנים, היינו יושבים על יד שולחן הסדר ואבא שלנו היה מלך העולם.

אבא התחיל לומר: "ילדים, הלילה אנחנו כולנו מלאכים, כולנו נסיכים,הלילה אנחנו אוכלים בשולחן של הקדוש ברוך הוא".
"זה לא השולחן שלי". אבא היה אומר, "זה השולחן של הקדוש ברוך הוא..."

העיניים שלנו זהרו, געוואלד- לאכול בשולחן של אדון כל העולמים!
אני מברך את כולנו שיהיהל נו ליל סדר טוב, ליל סדר יקר.

שנהיה שם לגמרי, עם כל הלב והכוונה, כמו מקווה שנכנסים בו לגמרי. שלא נפגע אחד בשני, 
 שלא נזלזל איש ברעהו. 

 שקדושת הפורים תיכנס לתוך קדושת הפסח ומשם תימשך הקדושה
 לחג השבועות  ונזכה לקבל את התורה מתוך אורה ושמחה וששון ויקר.

ובעיקר, אני מברך את כולנו, 
שאחרי שנקבל את התורה לא יהיה בעולם

 איזה עגל זהב שיפריד אותנו מהתורה ומהילדים שלנו.
שלמה קרליבך.

לשמח אותו יתברך
יום שלישי, א' ניסן



יֶּעַשֲהֶ אתֶ עצַמְוֹ פֶּעַםַ אחַתַ הלָכְוּ יהְוּדיִ וגְרֶמְנַיִ יחַדַ לנִדְוֹד, ולְמִּדֵ היַּהְוּדיִ אתֶ הגַּרֶמְנַיִ שׁ שׁ
וֹן הוּא אחֶדָ הֶלַּשָׁ הֶ עלָיָו הדַּבָרָכּיֵוןָ שׁ כּמְוֹ יהְוּדיִ, ולְא יקִשְׁ

והְיַּהְוּדיִם הרֲיֵ רחַמֲנָיִם וּבוְדַּאַי ירְחַמֲוּ עלָיָו.
לֻחְןָ הסַּדֵרֶ.  יֶּזַמְיִנוֹ לשְׁ יֶתִנְהַגֵ בּבְיֵת היַּהְוּדיִ שׁ בֶּאָ סמָוּךְ לפְסֶחַ, למִדְוֹ איֵךְ שׁ כּיֵוןָ שׁ

בּתַּחְלִּהָ עוֹשיִן קדִּוּשׁ ואְחַרַ כּךְַ רוֹחצֲיִם ידָיַםִ.
אֶוֹכלְיִם מרָוֹר. כָחַ לוֹמרַ לוֹ שׁ אוּלםָ שׁ

כֶּבְרָ הֶזִמְיִנוֹ יהְוּדיִ אחֶדָ אלֵיָו לסַּדֵרֶ, אוּלםָ הוּא היָהָ רעָבֵ מכִּלָ היַּוֹם וצְפִּהָ שׁ וכְןֵ היָהָשׁ
אֶמָרַ לוֹ היַּהְוּדיִ. יגַּיִעוּ לאֶכֱוֹל אתֶ הדַּבְרָיִם הטַּוֹביִם שׁ

אְרָ הדַּבְרָיִם הנַּוֹהגֲיִם בּסַּדֵרֶ אוּלםָ הוּא ראָהָ כּיִ נתָנְוּ לוֹ חתֲיִכתַ כּרַפְּסַ בּמְיֵ מלֶחַ וּשׁ
רֶ הבִחְיִן כּיִ ואְוֹמרְיִם אתֶ ההַגַּדָהָ והְוּא בּעְיֵניַםִ צוֹפיִּוֹת מצְפַּהֶ כּבְרָ לאַכֲיִלהָ והְנִּהֵ כּאַשֲׁ

קְיִט אתֶ רעַבֲוֹנוֹ. בּוֹצעְיִם אתֶ המַּצַּהָ שמָחַ כּיִ הנִּהֵ עוֹד מעְטַ קטָ יוּכלַ להְשַׁ
וּפתִאְוֹם נוֹתנְיִם לוֹ מרָוֹר.

רֶקַ זהֶ יאכלְוּ וּברָחַ תּיֵכףֶ זֶּהֶוּ הסַעְוּדהָ שׁ בַ שׁ רֶ הכִנְיִסוֹ לפַּהֶ נעַשֲהָ לוֹ מרַ בּפְיִו וחְשָׁ וכְאַשֲׁ
בַ לעְצַמְוֹ יהְוּדיִם ארֲוּריִם, אחַרַ כּלָ החַגֲיִגהָ נוֹתנְיִם ליִ לאֶכֱוֹל בּמִרְיִרוּת ורְעָבֵ וחְשָׁ

מרָוֹר.
םָ. וּבאָ לבְיֵת המַּדִרְשָׁ ונְרִדְםַ שׁ

אָלֲוֹ איֵךְ היָהָ לךְָ הסַּדֵרֶ וסְפִּרֵ תְיִּהָ ושְׁ אחַרַ כּךְַ בּאָ היַּהְוּדיִ בּפְנָיִם שמְחֵוֹת שבָעֵַ מאֵכֲיִלהָ וּשׁ
עֶבָרַ עלָיָו. לוֹ בּכְעַסַ ממִּהַ שׁ

וֹטהֶ! אםִ היָיִתָ מחְכַּהֶ רקַ עוֹד מעְטַ  אמָרַ לוֹ היַּהְוּדיִ אוֹי גּרֶמְנַיִ שׁ
היָיִתָ אוֹכלֵ כּלָ טוּב כּמָוֹניִ.

זֶכִּוּךְ הגַּוּף בּאָ בּמִרְיִרוּת, וסְפִּרֵ זאת רבַּנֵוּ לוֹמרַ שׁ
תֶּמָיִד יהִיְהֶ רקַ המַּרְיִרוּת,  בֵ שׁ אוּלםָ האָדָםָ חוֹשׁ

עלַ כּןֵ בּוֹרחֵַ תּיֵכףֶ.
אוּלםָ אםִ מחְכַּהֶ מעְטַ וסְוֹבלֵ מעְטַ המַּרְיִרוּת מזִּכִּוּךְ גּוּפוֹ

אזַ מרַגְּיִשׁ אחַרַ כּךְַ כּלָ מיִניֵ חיַּוּת ותְעַנֲוּג.
רבי נחמן

לשמח אותו יתברך
יום רביעי, ב' ניסן



כך פירש רבי שלמה על דברי ההגדה "ושאינו יודע לשאול את פתח לו".
רצונו לומר מי שאינו יודע לשאול ולהתפלל על עצמו, דאין עני אלא
בדעת. הנה צריך לעורר עליו הארה מלמעלה, שירחמוהו מן השמים

(תפארת שלמה, רמזי פסח).יש להוסיף שבאמת, הכי הרבה יש להתפלל
על מי שאינו מתפלל על עצמו, מי שאינו יודע את חשיבותה של התפילה.
רבים מאחינו אמנם באים לליל הסדר אך אינם יודעים מהי היהדות

באמת, מהי עבודת ה' מעומקא דליבא. עליהם הכי הרבה יש להתפלל
בליל הסדר, בלילה של הניסים, שה'יתברך יפתח להם פתח ויוציאם
ממיצר ומאפילה לאורה. כך היה מפרש הרב רבי שלמה את הגמרא

(ברכות ז.) בענין רבי ישמעאל בן אלישע שנכנס להקטיר קטורת, "אל
תהי ברכת הדיוט קלה בעיניך", הפירוש הוא, שלא יהא קלה בעיניך
לברך את ישראל ב'ברכת הדיוט'- ברכה שהדיוט צריך, דהיינו בני

אדם קרוצי חומר שצריכים פרנסה. 
והראיה, ש"נענע לי בראשו" דהיינו שאין להתבייש

 בבקשנו בקשות גשמיות כאלו 
אלא זוהי תפילה המקובלת
 והטובה בעיני ה' יתברך.

רבי שלמה מרדומסק

לשמח אותו יתברך

יום חמישי, ג' ניסן



לשמח אותו יתברך

הסיבה לכך שלא היינו צריכים זמן כלל כדי להיגאל היא
שבפנימיות מעולם לא היינו עבדים.

תמיד היינו בני חורין.
אילו היינו עבדים, מי יודע כמה זמן היה דרוש לנו כדי

להיגאל...
אם אנחנו אוהבים מישהו ואנחנו מסתכסכים איתו, צריך רק
רגע קצר כדי להשלים, כי האהבה נמצאת שם בין כה וכה.
אבל, אם לא יהתה שום אהבה מלכתחילה, מי יודע כמה זמן

צריך כדי להשלים...
בליל הסדר, הקדוש ברוך הוא נותן לכל היהודים לטעום מה

הם באמת.
רבי שלמה קרליבך

יום שישי, ד' ניסן



"ההבדל שבין העבד לבין בן החורין איננו רק הבדל מעמדי,
מה שבמקרה זה הוא משועבד לאחר וזה הוא בלתי משועבד.
אנו יכולים למצוא עבד משכיל שרוחו הוא מלא חרות, ולהפך,
בן חורין שרוחו הוא רוח של עבד. החרות הצביונית היא אותה
הרוח הנשאה, שהאדם וכן העם בכלל מתרומם על ידה להיות
נאמן לעצמיות הפנימית שלו, לתכונה הנפשית של צלם א-לוקים
אשר בקרבו, ובתכונה כזאת אפשר לו להרגיש את חייו בתור
חיים מגמתיים שהם שווים את ערכם, מה שאין כן בבעל
הרוח של העבדות, שלעולם אין תכן חייו והרגשתו מאירים
בתכונתו הנפשית עצמית,כי אם במה שהוא טוב ויפה אצל

האחר השולט עליו איזו שליטה שהיא, בין שהיא רשמית ובין שהיא
מוסרית. - במה שהאחר מוצא שהוא יפה וטוב."

(עולת ראיה-הרב קוק זצ"ל מתוך ההקדמה להגדה של פסח)

לשמח אותו יתברך

שבת, ה' ניסן



כולם יודעים שכאשר רבי דוד מלעלוב נסע בקיץ הוא לקח
איתו מעיל פרווה. אנשים שאלו אותו: "מדוע אתה לוקח איתך
מעיל פרווה באמצע הקיץ?" הוא ענה: "איפה כתוב שצריך
להיות חם בקיץ? אם חם בקיץ, זהו נס! אולי מחר יהיה
קר?"...בשביל רבי דוד מלעלוב, מעולם לא היו גבולות
כלל. הרי לא כתוב בשום מקום שלא יכול לרדת גשם

בתמוז. רק מה שכתוב בתורה מוכרח להיות, אבל מה שלא
כתוב, לא מוכרח להיות. כלומר, בכל בוקר שרבי דוד

התעורר בקיץ והיה חם, הוא היה אומר: "זהו נס!" .כשה'
הוציא אותנו ממצרים, פירוש הדבר שהוא שולט על העולם.
הוא שולט על העולם לא רק שהוא עושה ניסים ונפלאות, אלא
גם כשהעולם מתנהג כרגיל. ההבדל הוא שכאשר הוא עושה
ניסים ונפלאות, יותר מאיר בליבנו שהוא השולט על העולם.

הרב קרליבך

לשמח אותו יתברך

יום ראשון, ו' ניסן



בכל יום ויום אנו מצווים לזכור את יציאת מצרים: "למען תזכור את יום צאתך מארץ מצרים כל
ימי חייך".מצוות רבות בתורה הן 'זכר ליציאת מצרים'.מדוע כה חשוב לזכור את יציאת מצרים?

על כך עונה ההגדה: "ואילו לא הוציא הקב"ה את אבותינו ממצרים הרי אנו ובנינו ובני בנינו
משועבדים היינו לפרעה במצרים".ביציאת מצרים נולד עם ישראל, והתחדש בעולם דבר שלא היה
בו קודם לכן. עם ישראל מבשר לעולם את בשורת המוסר והצדק. האידיאלים והשאיפות הרוחניות

הנעלות. בלי עם ישראל כל העולם היה נשאר תקוע ו"משועבד לפרעה במצרים". אין הכונה שפרעה
תמיד היה מלך, ברור שיום אחד הוא היה מת, אלא הכוונה שהמורשת של פרעה והמצרים היתה
ממשיכה לשלוט על העולם. ממלכת מצרים היתה ממלכה שכל הזמן עסקה בהנאות גשמיות

ובעבודת אלילים. הם הפכו את הטבע והחומר להיות אלוהים. העולם היה חייב להשתחרר מזה, לכן
הוציא ה' את ישראל ממצרים.כל המצוות כולן הן בעצם המוסר והצדק האידיאליים שהאדם צריך

ללכת בהם. לפיכך כל המצוות כולן קשורות בקשר בל יינתק ליציאת מצרים, ולכן ברובן אנו
מציינים שהן 'זכר ליציאת מצרים'. כשאנו אומרים 'זכר' אין כוונתינו רק לזכרון סתם. יציאת

מצרים איננה ארוע הסטורי שחלף ועבר. יציאת מצרים התחילה אז, במצרים, אך נמשכת כל הזמן
עד אחרית הימים. כל התקדמות מוסרית ומידותית של עם ישראל, כל קיום מצוה של אדם מישראל
הם בעצם יציאה מסוימת ממצרים. ביציאת מצרים הופיע יד ה' והקב"ה החל להראות לבני

האדם את שליטתו 
המוחלטת בעולם הזה דרך עם ישראל. 

כל הופעה וגילוי נוסף של התכנים האלוקיים, 
של התורה הקדושה, 

זהו גילוי נוסף של יציאת מצרים.

גואל ישראל, מרכז הרב

לשמח אותו יתברך

יום שני, ז' ניסן



יש אנשים ששואלים למה הנשים מנקות את כל האבק של הבית ביחד עם החמץ? למה הן זורקות מהבית את כל החפצים
המיותרים ביחד עם ניקיון החמץ, וכי אי אפשר לעשות זאת בזמן אחר? למה דווקא עכשיו, הרי "אבק זה לא חמץ"?
ובאמת, אבק הוא לא חמץ. וגם חמץ היה צריך להיות בטל בשישים כמו כל דבר אחר. אבל אנו נזהרים במשהו חמץ

ומבערים אותו מביתנו, מה שאנחנו לא עושים לכל איסור אחר. למה? כי אנחנו יודעים שחמץ הוא מעין היצר הרע.צריך
להסביר לכל השואלים כי כשמנקים את הבית מחמץ - מטהרים את הבית מכל הדברים המיותרים, הרעים והמזיקים. גם
מהדברים הרוחניים וגם מהדברים הגשמיים. אנו טורחים כדי שהבית יהיה קדוש, נקי וזך לקראת הפסח. גם הגברים
שלרוב טורחים פחות מהנשים בעניין יקר וחשוב זה, צריכים אחרי העזרה לנשים ללמוד מהן מוסר.לנקות את הלב. לנקות
את הנשמה. להכין את עצמם בטהרה ובקדושה לקראת חג הפסח.לא לחינם אנו אומרים בליל הסדר "קדש ורחץ" לפני
תחילת הסדר, ללמד כי בשביל גאולה צריך לרחוץ את הבית ולקדש אותו כמו שאנו עושים עם הגוף. גם נוטלים ידיים

וגם מרוממים אותם. גם מנקים את הבית וגם מטהרים אותו. "לכלוך" הוא לא טומאה, אבל "נקיות" היא חלק
מהטהרה.בגמרא (שבת מ"ט) מסופר על אלישע בעל כנפיים שטהרת הגוף שלו השפיעה על טהרת הנשמה שלו.אומר שם
רבי ינאי: "תפילין צריכין גוף נקי, כאלישע בעל כנפים".ומסבירה הגמרא שצריך לנקות את הגוף מבפנים בגלל הקדושה
של התפילין.אחר כך הגמרא מסבירה שאלישע בעל כנפיים היה גם איש נקי וגם איש קדוש, בעל מופת ובעל מסירות נפש
על מצוות תפילין.כל זאת ללמד כי הנקיות של הגוף משפיעה על הנקיות של הנשמה.מעין זה מצינו בגמרא (שבת כה)
שכותבת כי חשוב לרחוץ את הגוף בחמין בערב שבת . "אמר רב יהודה, אמר רב, כך היה מנהגו של רבי יהודה בר

אילעאי, ערב שבת מביאין לו עריבה מלאה חמין, ורוחץ פניו, ידיו ורגליו, ומתעטף ויושב בסדינין המצויצין, ודומה למלאך
ד' צבאות". ובגמרא (נדרים מט) מסופר שהנוכריים היו שואלים למה נראות פניו של רבי יהודה כל כך מאירות.ומסבירה

הגמרא שהיה מקפיד רבי יהודה על טהרת הגוף שלו, שלא יהיה צריך לנקביו. ושהיה בעל חכמה ו"חכמת אדם תאיר
פניו".כך גם בטהרת הבית ובניקיונו. אנו מנקים את הרצפה והארונות ומכוונים על ניקוי המחשבות הרעות, היצרים

הרעים. ניקוי מטומאה ומקלקולים שונים. מנקים את הבית מחמץ, ומבטלים אותו מהלב, מהנפש ומהנשמה.לכן טוב לכוון
לפני הניקיונות ולומר: 

"הריני מנקה את הבית ומכוונת בזה לקים מצות עשה מן התורה להשבית שאור וחמץ. 
ואתה האל הגדול הגבור והנורא, תעזרני לנקות את מחשבותי. 

לנקות את מעשי. לטהר את ביתי. 
שלא יכנס בבית הזה היצר הרע והמחלוקת. 
שתשפיע על הבית הזה שפע של טהרה וקדושה.

 אמן כן יהי רצון".

לשמח אותו יתברך

יום שלישי, ח' ניסן



עבדים
הגיע הזמן להאמין שריבון העולמים

נותן לנו חירות לחיות את החיים הכי יפים
אולי סוף סוף נבין שכולנו חופשיים

וזה רק אנחנו המשעבדים את עצמנו 
אז שכל אחד יקום ויהיה מושיע

ויגאל עצמו מידיו
אם רק נסתכל אחורה

נראה שהדבר שבורחים מפניו
זה רק עלה הנידף ברוח

אך הדגים ששוחררו חזרה אל הים הפתוח
ממשיכים להסתובב שם סביב עצמם

והציפור שיצאה משביה
מפחדת לפרוש כנפיה

אך הדגים ששוחררו חזרה אל הים הפתוח
ממשיכים להסתובב שם סביב עצמם

והציפור שיצאה משביה
ממאנת לפרוש כנפיה

 עבדים היינו
היינו עבדים
עתה בני חורין

למה אנו מחכים? 
אך הדגים ששוחררו חזרה אל הים הפתוח

ממשיכים להסתובב שם סביב עצמם
והציפור שיצאה משביה
מדוע לא תפרוש כנפיה?

ביני לנדאו

לשמח אותו יתברך

יום רביעי, ט' ניסן



"לפני 41 שנה ממש באלו השעות עזבתי את בית
המדרש בדרכי לרמת הגולן ועימי אבנר יונה הי"ד.
חברותא וידיד נפש. בעיצומו של היום הקדוש פרצה
המלחמה. אבנר לא חזר. שעות ספורות לפני שעזבנו
את הישיבה, נתן לי אבנר תמונה אותה צילם מספר

חודשים קודם לכן.בתמונה אני רץ לאורך גדר
המערכת בלבנון. על גב התמונה כתב הקדשה:

"יעקב, מידי פעם עצור, הסתכל בתמונה ושאל את
עצמך "לאן אני רץ בעצם?!" אבנר. לעיתים יש

מילים המקבלות מלא הקשר ועומקן ועוצמת משמעותן
רק כחלוף זמן  ובפרספקטיבה הנכונה. היום אני יודע

- זאת היתה צוואתו של אבנר."
הרב יעקב פישר

לשמח אותו יתברך

יום חמישי, י' ניסן
על נקיון הלב...



ערב פסח לאחר חצות, אמר פעם רבי לוי יצחק מברדיטשוב זצ"ל אל
משמשו: בוא ונטייל מעט ברחובות ובשווקי העיר. יצאו ופגעו באחד

הערלים, ממעבירי- גבול וממבריחי- מכס. העמידו הצדיק ושאל אותו
בלחש: האם יש לך איזו סחורה "אסורה" הבאה מעבר לגבול? ענה
הנכרי- "רבי! יש לי מכל המינים, צמר ושיראים- כל מה שהעין רואה
והלב חומד...".הניחו "מלמד- זכות"- הדור והלך עם משמשו לרחוב
היהודים. פגע ביהודי הממהר לבית- המרחץ לכבוד החג. העמידו

ושאלו: היש לך חמץ בביתך וברשותך!?...".-חמץ?- נרתע הלה- רבי!
מה עול מצאתה בי, שחשדתני שאשאיר חמץ בביתיערב- פסח לאחר שש

שעת?! פטרו לשלום והלך הלאה. פגע ביהודי אחר ושאלו: היש לך
חמץ?!...נעץ הלה שני עיניים תמוהות בצדיק והתחיל בוכה: רבי, יהי
חלקי עם שחושדין אותו ואין בו. חלילה לי להשהות חמץ ברשותי לאחר
חצות! נשא ר' לוי יצחק עיניו כלפי מעלה ואמר: ה' אלוקי ישראל,

השקיפה ממעון קודשיך, מן השמים, וראה את עמך ישראל איך ששומרים
הם את מצוותיך:  קיסר רוסיה מלך אדיר הוא, כמה שופטים ושומרים
ובתי- אסירים יש לו, כמה אנשי- צבא וחיילי- משמר העמיד לפקח על
הגבולות, שלא להבריח סחורות- חוץ, ואף על פי כן מכניסים כל מיני

סחורות מחוץ למדינה ומצויות הן למכירה. ואתה הזהרתנו: "לא יראה לך
חמץ", לא העמדת עלינו שוטרים ולא אנשי צבא- 

ובערב פסח מבעוד- יום אין משהו אסור
 מצוי בבית ישראל.

ראה מה בין בניך לבין בני חם!...

לשמח אותו יתברך

יום שישי, י"א ניסן



כדי לקיים מצוות בדיקת חמץ, אדם צריך בית.
מה שאין כן כל שאר המצוות, שאינן צריכות לבית
ואפשר לקיימן גם במדבר. כדי לקיים את מצוות

"לא יראה לך שאור בכל גבולך" צריך אדם
שיהיה לו מקום בעולם, ואם אין לאדם מקום

בעולם, הקדוש ברוך הוא נותן לו מקום, כי הוא
יתברך תמיד עוזר לנו לקיים את מצוותיו.
וזה פירוש "אור לארבעה עשר בודקין את

החמץ", כלומר, בליל ארבעה עשר
 יורד אור מן השמים, 

שמראה לאדם את מקומו בעולם, 
כדי שיוכל לקיים 
מצוות בדיקת חמץ.
רבי שלמה קרליבך

לשמח אותו יתברך

שבת, י"ב ניסן



לשמח אותו יתברך

היסוד הראשון לקבלת עול מלכות שמים מלאה
הוא- חירות!

"אנוכי ה' אלוקיך אשר הוצאתיך מבית עבדים".
צריך האדם להיות חופשי מעולו של אדם אחר,

חופשי מיצרו,
מנתון כולו ביד עצמו ומוכן להימסר לשיעבוד

האלוקי.
זו החרות העליונה ביותר!

(הרב נריה)

יום ראשון, י"ג ניסן



"זהו לחם העוני שאכלו אבותינו בארץ מצרים". במשפט זה (תרגום חופשי
מארמית) אנו פותחים את אמירת ההגדה, כאשר קערת הסדר ובתוכה שלוש
מצות מונחת לפנינו.אבל רגע: האם אכן זהו לחם העוני שאכלו אבותינו בארץ

מצרים? הלא זוהי מצה שנאפתה בירושלים, בכפר-חב"ד או בברוקלין
שבניו-יורק. הגיוני יותר שנשתמש במשפט: לחם זה המונח לפנינו, דומה
ללחם העוני שאכלו אבותינו בארץ מצרים! דומה כי מחבר ההגדה רצה
להעביר כאן מסר חשוב, והוא בחר לעשות זאת מיד בפתיחת ההגדה.

מצרים אינה מוגבלת רק לגבולות גיאוגרפיים, וגלות מצרים אינה דבר
שהתרחש לפני מאות שנים. למעשה, גלות מצרים מסמלת את הגבולות

הפנימיים עליהם אנו מנסים להתגבר מדי יום. ארץ מצרים, מלשון 'מיצר',
מסמלת את המחסומים המעכבים את דרכנו אל הבורא ועבודתו." בכל דור
ודור חייב אדם לראות את עצמו כאילו הוא יצא ממצרים" נאמר בהגדה,
ורבי שניאור זלמן מליאדי, בעל התניא ומייסד חסידות חב"ד מוסיף כי יציאת
מצרים היא הליך המתבצע בכל יום ויום. כאשר אנו מתגברים על חששותינו

וגבולותינו, אנו יוצאים ממצרים.וכך אומר לנו מחבר ההגדה: בבואכם
לערוך את ליל הסדר ולקרוא על יציאת מצרים, אל תתייחסו לטקסט כאילו הוא

מתאר מאורעות שאירעו לאבותינו לפני שנים רבות. ראו זאת 
כטקסט רלוונטי ועכשווי, 

המבקש מכל אחד מהמשתתפים: 
צאו ממצרים, היום.

לשמח אותו יתברך
יום שני, י"ד ניסן



ליל הסדר הוא זמן נורא ונשגב.
משל למה הדבר דומה?

אומר הבית יעקב מאיז'ביצא: משל לאבא שנותן לבנו לבנו הקטן מיליון
דולר, אבל הבן רוצה לקנות סוכריות על מקל בכל הכסף.

לכן האבא מוכרח לקחת את הכסף ולשמור אותו בשביל בנו עד שיגדל.
כך בורא עולם נותן לנו רגעים קדושים ונעלים. אבל, כשהוא רואה

שאנחנו מוכנים לוותר עליהם תמורת שטויות והבלים, הוא יתברך לוקח
אותם מאיתנו ושומר עליהם עבורנו עד ליל הסדר, שאז הוא מחזיר

לנו אותם.
הוא מחזיר לנו את כל הרגעים הקדושים והנעלים:

כל השבתות הנשגבות,
כל התפילות העמוקות,

כל הקדושה והטהרה של כל השנה כולה.
ואולי אף מכל השנים כולן, מיום שנולדנו.
ואולי אף מכל השנים כולן, מיום שנולדנו.

ואולי אף מכל הגלגולים שלנו
 מאז בריאת העולם.

הכל הוא נותן לנו שוב בליל הסדר.
רבי שלמה קרליבך

לשמח אותו יתברך
יום שלישי, ט"ו ניסן, ליל הסדר



"פסח" בא מהמילים "פה שח".
כשאדם נמצא בגלות הפרטית שלו, הוא לא מסוגל לתקשר, הוא רק זורק

מילים.
לפעמים אדם חושב: "אני מוכרח להגיד משהו".

בדרך כלל, המילים שאדם זה יאמר יהיו ריקות מתוכן, מילים של גלות.
רק כשאדם יוצא מהגלות שלו, מתבונן בעצמו, רואה את הפגמים שלו ויודע

שהוא מסוגל לתקנם- רק אז, למילים שלו יש איזשהו ערך.
רק אז הוא לא יזרוק מילים לחלל האויר, ויהיה מסוגל לתקשר באמת.

כאשר אדם חושב: "אני כך וכך ואין מה לעשות", הוא בדרך כלל יאמר מילים
של גלות.

שלא כמו אדם שנמצא בגאולה, שמבין שבורא עולם יכול לעשות הכל ואין
דבר קבוע.

אדם צריך לזכור ולדעת, שגם אם אתמול הוא עשה רע, זה לא אומר שגם
מחר הוא צריך לעשות רע.
רק כשאדם מבין את זה, 

המילים שלו יהיו מילים של גאולה, 
מילים של קדושה.

רק אז המילים שלו יהיו בבחינת "פסח", 
משוחררות מגלות.

רבי שלמה קרליבך

לשמח אותו יתברך

יום רביעי, ט"ז ניסן, א’ חוה”מ



לשמח אותו יתברך

יום חמישי, י"ז ניסן, ב' חוה"מ
חופש. איזו מילה קסומה עם ניחוח אביבים משכר! כולם מחכים לו בערגה.

עובדי המשרד ועובדי הכפיים, התלמידים בבתי-הספר, והמורים לא פחות. מהו,
בעצם, החופש?ובכן, למילה "חופש" שימושים רבים. משרדי התיירות מציעים
"חופש קסום בהוואי" או "חופשה זוגית בקפריסין", אך פעמים רבות מדאי אנו
חוזרים מחופשה ומרגישים שאנו זקוקים לחופשה נוספת. התלמידים בבתי-הספר

קוראים לחודשיים ללא לימודים בשם "חופש", אך גם הם לעיתים תכופות
משתעממים די מהר מהחופש ומייחלים לסדר יום מסודר.במילון אחד הגדירו זאת
כך: "מצב שבו אדם הוא אדון לעצמו, והוא רשאי לפעול כרצונו ללא מגבלות".
זהו, אם כן החופש: החופש לעשות מה שברצונך, ללא מגבלות, ללא אילוצים, ללא
לחצים מבפנים או מבחוץ.חג הפסח מתקרב, ובמקורות הוא מכונה בשם "חג
החירות". על שום מה? משום שבו יצאו אבותינו ממצרים, מעבדות לחירות. אנו
חוגגים את חג החירות כדי להזכר בנס הגדול שעשה עמנו הקדוש-ברוך-הוא.אין
מתאים יותר מחג זה כדי לשאול את עצמנו: האם אנו אכן בני-חורין? האם אנו

מתנהגים כרצוננו, או רצים אחרי האופנה והסטייל האחרונים? האם חיינו נקבעים
לפי נורמות מוסריות, או לפי נורמות חברתיות?באחד משיחותיו, ערך הרבי

מליובאוויטש השוואה בין ילד עני ופשוט, ללא מותרות או פינוקים, החופשי ללכת,
לאכול ולעשות כל מה שירצה;

 לעומת מיליונר אמריקאי מפורסם, 
החושש ללכת לכל מקום שמא יתנקשו בו, 

לאכול משהו פן ירעילו אותו, 
 להפגש עם מישהו אולי משהו רע יקרה לו... 

והרשימה רק מתארכת. הילד מתנהג כבן-חורין אמיתי; 
התנהגותו של העשיר הגדול מזכירה יותר עבד נרצע.

חג הפסח הוא הזדמנות מצויינת לצאת ל"חופש הגדול". 
חופש בו נהיה, סוף-סוף, אנו עצמנו.



כנגד ארבעה בנים דיברה תורה. דרכם של
חז"ל, שהם מזכירים את המספר הכולל רק

כאשר הדבר בא למעט פרט נוסף. וא"כ ישנו בן
חמישי, שבניגוד לארבעת חבריו, כלל לא טורח
להגיע אל הסדר. ההגדה מונה את ארבעת

הבנים. "אחד... ואחד... אחד... ואחד..." ביטוי
זה בלשונם של חז"ל הוא ביטוי של השוואה. כי
כולם באים אל הסדר. אך גם מן הבן החמישי
אין להתייאש. מי יביא אותו בסופו של דבר? -
אליהו הנביא, שתפקידו הוא להשיב לב בנים על

אבותם. וא"כ, פתיחת הדלת היא לא רק 
לאליהו הנביא אלא 
בעיקר לבן שהוא

 מביא אתו, הבן החמישי.

לשמח אותו יתברך
יום שישי, י"ח ניסן, ג' חוה"מ



חסיד אחד נכנס אל רבו האדמו"ר רבי יצחק
מנעשכיז זצ"ל ופניו עצובות, "מה זאת?"
שאלו רבו. התחיל החסיד מספר בגילוי לב כי
החיטים השמורות שהכין לאפות מהן מצות
לפסח נחמצו, כעת לא יוכל לאכול רק מצות

שנאפו מקמח שלא נשמר משעת קצירה". "שים
לב" ענה לו הרבי: "מצה שמורה היא אמנם

הידור מצוה, אבל מצות השמחה
בחג היא מן התורה. 
מוטב שתאכל מצה 
פשוטה בשמחה, 
מאשר תאכל מצה 
שמורה בעצבות".

לשמח אותו יתברך

שבת, י"ט ניסן, ד' חוה"מ



"שלא אחד בלבד" -אחדות בעם-"שלא
אחד בלבד עמד עלינו לכלותינו"-דרך רמז

נוכל לומר שאם אנו מפורדים ואיננו:
"אחד"- עצם דבר זה עומד עלינו

לכלותינו. האחדות היא שמצילה אותנו. ואם
טרם הגענו לאחדות בעם כולו, לפחות
שומרי התורה והמצוות למיניהם, שיהוו
חזית דתית מאוחדת. במיוחד היום,
שמצבנו חמור, הן מבחינה הביטחונית

והכלכלית, ובעיקר מבחינת הקישור ליהדות,
כלימוד תורה, שמירת 

שבת ושאר מצוות.
(הרב מרדכי אליהו)

לשמח אותו יתברך

יום ראשון, כ' ניסן, ה' חוה"מ



חברים יקרים, אנחנו עוזבים את מצרים, ואנחנו חושבים שאנחנו חופשיים, אבל אתם יודעים, חברים,  צריך יותר מסתם לצאת
ממצרים.

בלילה הראשון של החירות, אני עדיין לא יוצא ממצרים, כי החירות האמיתית שלי היא בראש, שבפנים אני חופשי, שאני יודע שיש רק
ה' אחד.

ואתם יודעים מה עוד? אתם חושבים שאת הלילה הזה אני מבזבז בענייני תכנון היציאה?! לא! אני יושב עם הילדים שלי.
בכל אופן, למחרת אנחנו יוצאים ממצרים, אבל אנחנו לא לגמרי חופשיים, עדיין אנחנו פוחדים מפרעה. ואחרי שישה ימים, פרעה

באמת התחיל לרדוף אחרינו, לנסות להחזיר אותנו. והתורה אומרת שממש פחדנו, ואז בא הנס הנפלא של קריעת ים סוף.
אנחנו עוברים בים, ופרעה טובע מאחורינו.

אסור לפחד מפרעה, אין לו שליטה עליך.
מה שאנחנו באמת צריכים, זה שגם היום נפסיק לפחד מהעולם. מורי ורבותי, בבקשה תפסיקו לפחד מן העולם, השם הוא מלך

העולם.
וכאן פתחו שערי הלב.

למה ים סוף נהפך לאדמה יבשה בתחילה?
אומר הרבי מאיזביצ'א הקדוש: אתם יודעים, הים הסתכל עלינו שהיינו עבדים מאתיים ועשר שנים, וופתאום שישה ימים אחרי,

אנחנו עומדים על שפת הים, געוואלד, וכמה שהשתנינו, בשבוע אחד הגענו לרמה הגבוהה ביותר.
באותו לילה, היינו מוכנים לרקוד דרך כל האוקיינוסים, דרך כל הרוחות שבעולם, אז הים אמר: "בשבילם, גם אני מוכן

להשתנות".
אתם יודעים מה הקדושה שלנו, יהודים?

הקדושה שלנו היא שאנחנו יכולים להשתנות בתוך שניה.
אני מברך אותנו שנהיה תמיד בנכונות לכל דבר עבור האנשים שאנחנו אוהבים. עבור הקדוש ברוך הוא אני יכול להיות מים, אני

יכול להיות אש, אני יכול להיות אדמה, אני יכול להיות רוח. עבור הילדים שלי אני יכול לעשות כל דבר שבעולם.
אז באמת החירות היא ביום השביעי של פסח, כשאני כל כך חופשי, שאני יכול להיות כל דבר בעולם.

ואז בא עוד יום אחד, יום השמיני של פסח, ביום השמיני אנחנו חוגגים את הגאולה העתידית, שמשיח בא. זה לא נקרא "שמיני
של פסח" אלא "אחרון של פסח".

הצדיקים אומרים לנו, שיש פסוק שאומר "אני ראשון ואני אחרון". ה' אומר: "אני ראשון"- אני קרוב להכי טובים. אבל גם "אני
אחרון"- אני קרוב גם לאחרונים...

ביום האחרון של פסח, אנחנו מקבלים טעימה מביאת המשיח, אנחנו מקבלים את הטעם של גאולת העולם,
 שיום אחד העולם יסגור את כל האוקיינוסים, את כל ההרים הענקיים, את כל הסופות. 

ולפתע זה היהיה ברור שזה לא משנה אם אתה מים או עפר, 
הכי חשוב זה לדעת שיש ה' אחד.

גוט יום טוב, גוט פסח, גוט סדר, גוט יום טוב אחרון של פסח. תפתחו את הלב שלכם, 
תפתחו את הפה שלכם, ותודו להשם על הילדים  שלכם ועל העולם שהוא כל כך נפלא. 

אני מברך אתכם ביום טוב הכי נפלא. ואני רוצה לברך אתכם, 
שתמיד נשב עם הילדים שלנו, עם המשפחה.

רבי שלמה קרליבך

לשמח אותו יתברך
יום שני, כ"א ניסן, שביעי של פסח



לשמח אותו יתברך

"כך גאולת של ישראל באה קמעא קמעא – לאט לאט.
לא מפני שאין ביד ה' לעשות זאת מהר יותר, אלא שדברים מסובכים וגדולים צריכים
להבנות בצורה איטית, מתוכננת ומחושבת. גאולת ישראל משולה לריקוד: שני צעדים

קדימה, צעד אחורה. הצעד לאחור הוא לקיחת תנופה לפעם הבאה, להתמודדות החדשה.
הגאולה כוללת בתוכה גם את מה שנראה בעיננו נסיגה וירידה. זו ירידה לצורך עליה."
בגאולתנו זאת העתידה, בהגלות הגואל האחרון...זה יהיה הגואל נגלה וחוזר ונכסה..."
(רבנו בחיי שמות ה', כ"ב). לא קל להושיב במקום אחד, קבוצות של יהודים שנפגשים
זה עם זה לאחר פרידה ארוכה, הגלות פגעה בנו בחוט השדרה הלאומי והרוחני שלנו,
וכעת אנו במהלך שיקום. צריכים להתרגל לחיות בסדרי גודל של עם, ולא של קהילה או
קבוצה. לא הורגלנו שנים רבות בשלטון מרכזי ועצמאות מדינית בארץ ישראל. הפעם
האחרונה שזה קרה היה בתקופת בר-כוכבא, וגם אז לא בהצלחה גדולה. גאולה

דורשת סבלנות מיוחדת, סבלנות של גאולה. אי-אפשר לדחוף את המשא הכבד הזה בלי
שהעם בשל לכך. לא מספיק שקבוצת יהודים רצה קדימה ומבררת לעצמה את הלכות

הגאולה, 
מיישבת את הארץ במקומות חדשים, 

כל זמן שהעם כולו לא אחריה.  לגאולת ישראל 
יש קצב משלה. 

קצב איטי אך מעמיק. איטי אך שורשי. 
כולם, כל עם-ישראל חייב להיות שותף בו". 

הרב זאב קרוב 

יום שלישי , כ"ב ניסן, איסרו חג, 
המימונה- חג האמונה


